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نمایشی که روزگاری پر مخاطب ترین بود. برای نمونه چند برنامه گفتگو 
محور بسیار عریان و حتی خط شکن در شبکه چهار سیما پخش شد که 
تکه های آن در فضای مجازی ترند و وایرال شده بود و همین اتفاق ، دقیقا 
اتفاق خوب و پسندیده ای ا ست و برای سازمان مفید فایده خواهد بود. چرا 
چنین تکه ای از یک برنامه تلویزیونی در فضای مجازی وایرال می شود؟ 
خب با بررسی محتوای آن براحتی قابل بررسی ا ست. و چرا همین مردم 
که به برخی از حساسیت های آنها اشاره کردم در خصوص یک آیتم کوتاه 
در برنامه مهمونی آقای طهماســب در نمایش خانگی و با مشاهده یک 
شوخی کوتاه، اینچنین واکنش نشان دادند و ایشان را که اتفاقا بی حاشیه، 
گوشه گیر، دور از مصاحبه و فضای مجازی هستند و محبوب سالیان را مورد 
عتاب و خطاب قرار دادند و از او به تنــدی انتقاد کردند؟ این اتفاق هم به 
راحتی قابل بررسی و دلایل آن روشن ا ست. امروزه و به طور کلی کار رسانه 
ای بسیار پر مخاطره است. خصوصا در چنین شرایطی که به گوشه هایی از 
آن اشاره شد. در پایان بنده خود را در اندازه نمره دادن به سازمان نمی دانم. 

بهتر است مخاطبین فهیم و مردم با عزت کشورم نمره دهند.
کنی که تحقیقا همه قالب های برنامه سازی در سیما را از سال 78 تجربه 
کرده، در آخر برای سازمان و مدیران ارشــد و تصمیم گیران آن، آروزی 
موفقیت کرد تا به زودی و با درایت و البته به لطف خدا، بتوانند مخاطبان 

فهیم و گرامی رسانه ملی را دوباره جذب کنند.

دست های تلویزیون خالی است 
جبار آذین منتقد و مدرس ســینما و تلویزیــون در مورد برنامه های 
نوروزی تلویزیون گفت: یکی از مناســبت های بزرگ ملی کشــور، ایام 
تعطیلات نوروزی و تحول فصل ها در سال است به همین جهت تمامی 
دســتگاه های فرهنگی کشــور به خصوص صدا و ســیما برای این ایام 
برنامه های ویژه ای را تدارک می بینند تا به این شــکل در کنار مردم به 
پیشــواز تازه ها در تمامی عرصه های اجتماعی، فرهنگــی، اجتماعی، 
اقتصادی و حتی سیاســی کشــور بروند. در واقع ارمغان هایــی را وارد 
خانواده های ایرانی می کنند تا ضمن پاسداشــت از آیین ها و سنت های 

بزرگ ایرانی و اســلامی به نوعی در مسیر فرهنگ ســازی و پاسداری از 
فرهنگ جامعه تلقی شود. متاسفانه این نوع نگاه و برداشت که جایگاهی 
ویژه در عرصه فرهنگ سازی کشور ما دارد، به درستی توسط دستگاه ها و 
سازمان ها از جمله صدا و سیما اجرایی نمی شود. برای اجرایی شدن این 
مهم نیاز به مدیریت فعال، هدفمند و کارشناس است. همچنین باید در 
کنار این ها از وجود هنرمندان، کارشناسان و متخصصان و برنامه سازان 

حرفه ای برای تولید آثار مناسب ایام نوروز بهره گرفته شود. 
آذین در ادامه گفت: متاسفانه سال هاســت که ما در تلویزیون کمتر 
شاهد آثار فاخر، مانا و شایسته که با مختصات نوروزی همسو و هماهنگ 
باشد، هستیم. این آیین که جایگاه شاخص و دیرینه در فرهنگ ایرانی 
دارد، دارای مولفه ها و ویژگی هایی ست که می بایست ضمن ارج گذاری 
بر آن ها، به احترام مردم و همسو با سلیقه مردم، برنامه هایی تولید و ارائه 
شود که به شادمانی و امید مردم بیافزاید. در بخش های مختلف تلویزیون، 
در ایام نوروزی امسال کمتر شاهد تازه ها و نوآوری بودیم. در حوزه پخش 
سریال ها در تلویزیون با انبوهی از مجموعه های قدیمی روبرو شدیم که 
برای چنددهمین بار از شبکه های مختلف پخش شده اند. این بازپخش 
آن هم به صورت مکرر باعث دلزدگی مخاطب و بی اعتمادی و بی اعتنایی 
آنها به تلویزیون شده و از طرفی نشان دهنده کم کاری و دست های خالی 
تلویزیون در تولیدات تازه اســت.  او با اشاره به سریال های نوروزی سال 
جدید گفت: ما امســال در میان مجموعه های تلویزیونی، با دو سریال 
»آتش و باد« و »نون خ« روبرو شــدیم. »نون خ« که پیشتر در سه فصل 
مردم را با ویژگی های خودش آشنا کرده و در فصل چهارم که در نوروز 
امسال در حال پخش هست همان کاراکترها، همان فضا و همان فرهنگ 
با برخی شــوخی ها و موقعیت ها و دیالوگ های طنز بنــا دارد تا فضایی 
مفرح و شاد ایجاد کند و در ضمن به نمایش بخشی از فرهنگ منطقه ای 
از کشور که کردستان می باشــد، بپردازد. در مجموع با توجه به پیشینه 
ســعید آقاخانی و برخی از هنرمندانی که در ساخت این سریال سهیم 
بودند، می شود اینطور عنوان کرد که »نون خ« زیاد بیراه نرفته و توانسته 
با توجه به بضاعت هنری که در اختیار داشته، چند صباحی مخاطب را 

سرگرم کند. اما این سرگرم کردن به معنای داشتن تنوع و نوآوری در آن 
نیست. چرا که سوژه ها و موضوعات کم و بیش تکراری است، بازی ها چیز 
جدیدی را به نمایش درنمی آورند و مناسبات و فضاسازی ها هم در همین 
رده قرار دارند. گرچه »نون خ« نمره منفی نمی گیرد اما به عنوان یک اثر 
فاخر نوروزی محسوب نمی شــود چون هیچ نوع ویژگی نوروزی در این 

سریال وجود ندارد. 
آذین با اشاره به ســریال »آتش و باد« ادامه داد: سریال »آتش و باد« 
یک عاشقانه تاریخی است که در امتداد موضوعی، مضمونی و محتوایی 
سریال »گیلدخت« قرار گرفته است. به نوعی تمامی ماجراهای عاشقانه 
و فضاهایی که به عنوان بستر رخدادهای عاشقانه سریال قرار گرفته اند 
مربوط دوران قاجار است. یعنی هنرمندان ما انگار خیال ندارند دست از 
سر دوران قاجار بردارند! هر عاشقانه ای هم که می خواهند بسازند چه در 
شبکه خانگی چه در تلویزیون از امثال »شهرزاد« گرفته تا »شب دهم« و 
... تا به الآن می بینیم که هنوز در آن فضا هستند. یعنی واقعا در دوره های 
تاریخی دیگر داستان های اجتماعی عاشقانه جذاب وجود نداشته است؟! یا 
هم اکنون در جامعه ما عاشقانه های مناسب و جذاب و شیوا میان نسل های 
جوان وجود ندارد که بتوانند آنها را تبدیل به یــک اثر هنری کنند؟ در 
هرحال »آتش و باد« جدا از این که به لحاظ نگارش فیلم نامه، برخی بازی ها 
و کارگردانی خوب، امتیازهایی را به خــود اختصاص می دهد. اما این به 
معنای تکرار یک سری وقایع و رخدادهای تاریخی  است که عمدتا فضایی 

را فراهم کرده تا یک قصه تکراری عاشقانه، روایت شود. 
آذین ادامه داد: در کنار این سریال ها تلویزیون مبادرت به پخش صدها 
فیلم خارجی کرده است. فیلم هایی که متاسفانه چون همیشه از کنار تیغ 
سانســور عبور کرده اند و دوبله خیلی از آنها را سعی کرده اند با خوراندن 
برخی دیالوگ ها و ضرب المثل های ایرانــی، قابل تحمل کنند. درحالی 
که اگر قرار باشد علاقه مندان آثار خارجی، بخواهند این نوع آثار را ببینند، 
ترجیح می دهند نسخه اورجینال و اصلی آن ها را ببینند که هیچ سانسوری 
در آن ها صورت نگرفته، داســتان فیلم مشخص اســت و مثل فیلم های 
خارجی که از تلویزیون پخش می شود، نیســتند.  گاها پیش می آید که 
وسط فیلم آقا و خانم هایی را می بینیم که اصلا رابطه شان مشخص نیست 
و با دوبله این کاراکترها را به خواهر و برادر یا پســرعمو دخترعمو تبدیل 
کرده اند! تا یک سری مسائل حل شود. این ها چیزهای خوشایندی نیست 
و لطمه به فرهنگ جامعه می زند و در واقع اغوای تماشــاگر اســت. این  
فیلم ها در کنار انبوه سریال های تکراری که از شبکه های مختلف پخش 
می شود،  به جای ایجاد جاذبه، برای مخاطب دافعه ایجاد می کند. برای 
مثال پخش سریال »متهم گریخت« برای چنددهمین بار با وجود سه یا 
چهار بار بازپخش آن، در سالی که گذشت. این ها نشان دهنده این است که 
تلویزیونی ها کم کار هستند. فعال نیستند. سال هاست که دیگر در عرصه 
تولید آثار مناسب نوروزی و طنز از هنرمندان حرفه ای، خبری نیست. تنها 
طنز همین »نون خ« هست که آن هم بیشتر شبه طنز است تا طنز. چرا 
دیگر از سروش صحت یا مهران مدیری خبری نیست؟ خیلی های دیگر 
که در این زمینه کار می کردند الآن کجا هستند؟ چرا دیگر با تلویزیون کار 

نمی کنند؟ اینها پرسش هایی است که تلویزیونی ها باید جواب بدهند.
او با اشاره به این که دســت  های تلویزیون خالی اســت، درباره ویژه 
برنامه های تلویزیونی گفت: در ایام پیش از شروع سال جدید و همچنین 
در ادامه آن، با یک سری ویژه برنامه های نوروزی در تلویزیون روبرو شدیم 
که این برنامه ها هم بیش از هر چیز در دکورها و اکسسوار صحنه نوآوری 
داشتند. وگرنه همان آدم های تکراری، همان صحبت های تکراری، بدون 
هیچ خلاقیت، نوآوری و حرف های تازه برای گفتن که امیدآفرین و شادی 
بخش باشد. صرفا مهمان های برنامه می آیند و یک سری خاطرات تکراری 
قدیمی که در چندین برنامه گفته اند را دوباره تکرار می کنند و می روند. 

این  برنامه ها مخاطب را جذب نمی کند.
جبار آذین در پایان گفت: مهمترین مســئله ای که می خواهم به آن 
اشاره کنم، این است که چون ایام نوروز امسال، مصادف شده با ماه مبارک 
رمضان، هیچ کدام از تولیدات تلویزیون چه قدیمی و چه جدید اصلا ربطی 
به ماه مبارک رمضان ندارند. متاسفانه تلویزیون نه توانسته به نوروز به طور 
شایسته بپردازد و نه توانسته به طور مناسب و محتواگرا به ماه رمضان توجه 
کند. در نتیجه اگر قرار باشد به عملکرد تلویزیون در ایام نوروزی نمره ای 

داده شود و این نمره را از پنج بگیریم، تلویزیون دو هم نمی گیرد. 

غلظت برنامه های شاد تلویزیون بسیار کم بوده است
حسن نجاریان تهیه کننده سریال »آتش و باد« در خصوص عملکرد 
تلویزیون در ایام نوروز گفت: من در این ایام آنقدر درگیر کارهای مربوط به 
پخش سریال »آتش و باد« بودم که به صورت کامل نتوانستم برنامه های 
نوروزی تلویزیون را دنبال کنم. اما در این مدت با شنیدن نظرات بسیاری 
از دوستان بسیار نگران و شاکی بودم. چرا که اغلب دوستان معتقد بودند 
نسبت به سال های گذشته غلظت برنامه های شــاد تلویزیون بسیار کم 
بوده است همچنین برنامه های سرگرم کننده تلویزیون نیز نسبت به قبل 
کاهش یافته و نتواسته ساعات سرگرمی برای مخاطبان ایجاد کند. دوست 
داشتم که تلویزیون به عنوان یک رسانه مرجع بتواند این ماجرا را پوشش 

بهتری بدهد. 

مخاطب را تحویل شبکه های خارج نشین ندهیم


